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Ki mondta, hogy nem tudod 
megváltoztatni a világot?

Húsvét és tavasz – az újrakezdés szimbólumai

1969-et írtunk, amikor egy amerikai 
diák, Denis Hayes mozgalmat indított a 
Föld védelmében. Április 22-én létrehoz-
ta a Föld Napja Hálózatot, ez a nap lett a 
Föld világnapja. Jóval később, 2009-ben 
Evo Morales bolíviai elnök kezdeménye-
zésére az ENSZ a napot a Földanya Nem-
zetközi Napjává nyilvánította.
A mozgalom mögé már életre hívásakor 
több mint 25 millió amerikai sorakozott 
fel, s ma a világ 175 országában rendez-
nek ezen a napon önkéntes megmozdu-

lásokat. Egyik mottója a címben idézett 
mondat lett.
Talán közhelyesnek tűnhet a megállapítás, 
de ettől még igaz: jelen pillanatban a Föld az 
egyetlen bolygó, amelyen élhetünk. Nincs 
B-terv. Így a Föld, a környezet védelme mind-
annyiunk érdeke. Az időről időre kiadott jelen-
tésekből, elemzésekből jól tudjuk: alapvető 
szemléletváltásra van szükség ahhoz, hogy a 
kék bolygót megőrizzük. Bár a világ országai 
időről időre tesznek bizonyos vállalásokat, s 
ezeket többé-kevésbé teljesítik is, de a válto-

zás kulcsa maga az ember. A felfogásunkat, a 
személyes hozzáállásunkat kell megváltoztat-
ni ahhoz, hogy jobbá, élhetőbbé tudjuk tenni a 
világot. Más út nincs, a világot csak az egyén 
szintjén lehet megváltoztatni.
Városunkban is rendeznek megmozduláso-
kat a Föld napja alkalmából – április 17-én a 
Fő téren, majd 15-én a város határában. Ezek 
programját és a csatlakozás lehetősége-
it is megtalálják lapunkban. Jöjjenek el, és 
tegyünk együtt egy tisztább Somorjáért, 
egy tisztább világért!     (la)

A húsvét a kereszténység legfontosabb 
ünnepe, egyben az újrakezdés, az új élet 
szimbóluma. 
A karácsonyi díszítésnek rég búcsút intet-
tünk, élénk színekbe öltöztettük az ottho-
nunkat, készültünk a tavaszi ünnepekre. 
Bár – amikor ezeket a sorokat írom – a 
tél még nem búcsúzott el végleg, de már 
érezzük a tavaszt, nemcsak a levegőben, 
hanem a lelkünkben is. A hóvirág és az 
ibolya már el is virágzott, és színpompás 
virágágyások tündökölnek a városban. A 
fák is virágba borultak, reggelente madár-
csicsergésre ébredünk. A nappalok egy-
re hosszabbak, már nem kell sötétben 

ébrednünk, ragyogó napsütésben léphe-
tünk ki reggel az ajtón. Így sokkal köny-
nyebb az ébredés. Még az esős napok is 
kellemesebbek tavasszal, mint a ziman-
kós téliek, amikor csontig hatol a hideg.
Végre a szekrény mélyére száműzhettük 
a télikabátot, előkerült a tornacipő, lepo-
rolhatjuk a biciklit, élvezhetjük a termé-
szetet, a meleg időt. A ruháink is élénkebb 
színekben tündökölnek, akárcsak az erké-
lyek és a teraszok, ahol ráérősen élvezhet-
jük a vasárnapi reggelit, vagy egyszerűen 
csak kortyolgathatjuk a reggeli kávénkat. 
Hirtelen minden sokkal szebb lett, finom 
a levegő illata, és mintha az emberek 

is közelebb kerülnének egymáshoz egy 
kicsit.
Ahogy a természet ébredezik, úgy ébred fel 
bennünk is a vágy, hogy legyőzzük az aka-
dályokat. Hirtelen közlékenyebbek leszünk, 
előbújunk az odúnkból, vásárba, fesztiválra, 
bolhapiacra járunk, megállunk beszélget-
ni a barátainkkal, boldogan váltunk velük 
néhány kedves szót... Nem is tudjuk, mitől, 
de jobban érezzük magunkat. 
Áldott a tavasz, a költők, a szerelmesek, 
és minden olyan ember múzsája, aki tud-
ja, hogyan kell élvezni az életet, és örülni 
mindannak a szépségnek, amit kínál.

Soňa Zakariásová
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Segít a Pro Humana

Megtartotta évzáró taggyűlését a Jednota nyugdíjasszervezet

Folytatja munkáját a somorjai városi 
képviselők által létrehozott Pro Humana 
Polgári Társulás. Márciusban két helyi 
lakosnak nyújtottak anyagi segítséget.
A Szél utca 4. szám alatt élő, 74 éves 
Kamenár József azzal kereste meg a városi 
hivatalt, hogy tekintettel egészségi állapo-
tára, lépcsőfelvonót kellett felszereltetnie 
a tömbházban, amelynek harmadik eme-
letén lakik. Ennek költsége mintegy 14 ezer 
euró volt, az összeg nagy részét, közel 12 
ezer eurót a Szociális Biztosító fedezte. A 
fennmaradó önrész finanszírozásának egy 

részéért folyamodott az önkormányzat-
hoz, amely azonban nem tudott segí-
teni, mivel a biztosító már támogatta a 
beruházást. A Pro Humanának azonban 
polgári társulásként módjában áll segí-
teni. Varga Renáta képviselő, a szociális 
szakbizottság elnöke március 29-én ezer 
euró készpénzt adott át az idős férfinak.
Ugyanilyen összeggel támogatta a 
Pro Humana a Szelepcsényi családot 
is, amelynek autójára a március eleji 
szélviharban zuhant rá egy fa, a jármű 
totálkáros lett.                       (l)

Somorján járt Gautam A. Rana, az Egyesült 
Államok pozsonyi nagykövete. A diplomata a 
Fórum Kisebbségkutató Intézetben találkozott 
március 13-án a szlovákiai magyar civil szféra 
képviselőivel, majd a Fórum Intézet vezetőivel. 
A látogatás során a szlovákiai magyar közös-
ség életéről, eredményeiről, gondjairól kapott 
képet. Ezt követően a városházán találkozott 
Orosz Csaba polgármesterrel, Veres Gábor 
alpolgármesterrel és Sármány Ervin hivatalve-
zetővel. A nemzetiségek egymás mellett élése, 
a kisebbségek jogérvényesítése, valamint az 
önkormányzatok és a kormány viszonya felől 
érdeklődött.   (Képarchívum)

A Pomléi úti nyugdíjasklubban tartotta 
meg évzáró taggyűlését a Jednota nyugdí-
jasszervezet március 20-án.
A jelenlevőket Bors Mihály, az alapszerve-
zet elnöke üdvözölte, aki értékelte a 2022-
es évet, majd kitért az idei tervekre is. Úgy 
fogalmazott: mozgalmas volt a 2022-es év.
„Tavaly az alapszervezet huszonnégy tagja 
az ötven eurós állami dotáció felhaszná-
lásával üdülésen vett részt, továbbá hatan 
Balatonfüredre, tizenhatan Tátralomnicra 
kirándultak. Vonattal Komáromba utaztunk, 
megtekintettük az erődöt és a múzeumo-
kat, decemberben egynapos kirándulást 
tettünk a bécsi karácsonyi vásárba, a köp-
csényi csokoládégyárba és a pozsonyi par-
lamentbe. Az idei évre egészségügyi, jogi 
és biztonsági témájú előadások sorozatát 
tervezzük, és persze nem feledkezünk meg 
a farsangról, az idősek hónapjáról és jubiláló 
tagjaink köszöntéséről sem. Október 20-án 
szervezetünk rendezi meg a Felső-csallóközi 
Nyugdíjastalálkozót” – hangzott el egyebek 
mellett a beszámolóban.
Valéria Pokorná, a Jednota nyugdíjasz-
szervezet országos alelnöke megköszönte 

a somorjai nyugdíjasklub tagjainak mun-
káját, majd Bors Mihály alapszervezeti 
elnökkel és Orosz Csaba polgármesterrel 
közösen köszönőlevelet adott át a szerve-
zet legaktívabb tagjainak. Ezután Németh 
Imre énekes-karnagy népszerű slágerek-
ből összeállított műsora következett. Az 
esemény ünnepi vacsorával és tombola-
húzással zárult, a tomboladíjakat helyi vál-

lalkozók és az önkormányzat ajánlotta fel. 
A nyugdíjasklub rendezvényeinek márci-
us végétől a Kukkónia Szabadidőközpont 
(Gazdasor 41/37/A) épülete ad otthont, 
mivel a város önkormányzata korábbi ígé-
retéhez híven hamarosan megkezdi a léte-
sítmény átépítését. A Pomléi úton nagyobb 
kapacitású, minden igényt kielégítő, korsze-
rűbb nyugdíjasklub épül.                        (l)

Jubilánsainkat köszöntöttük
Orosz Csaba polgármester köszöntötte 
március 21-én azokat a somorjai lako-
sokat a Pomléi úti nyugdíjasklubban, 
akik múlt hónapban töltötték be 70., 
75., 80., 85. életévüket, vagy ennél is 
idősebbek. A rendezvényre 46 személy 
volt hivatalos, húszan tudtak részt 
venni az ünnepségen. A polgármester 
megköszönte nekik, amit a városért és 
a közösségért tettek, majd átnyújtotta 
az önkormányzat ajándékát.

Beszámolók hangzottak el, vázolták a terveket is                   (Képarchívum)

Folytatódott az Utazók a könyvtárban rendezvénysorozat. Vendége március 9-én az idegen-
vezetőként is tevékenykedő Szerda Tamás volt, aki tavaly nyári grúziai útjáról tartott vetí-
téssel egybekötött élménybeszámolót. „Nagyon sok mindent rejt magában ez a kis ország: 
rengeteg lehetőséget, rengetegféle tájat – magas hegyeket, mediterrán vidéket, tengerpar-
tot – és sokféle kultúrát” – fogalmazott az utazó.                 (Képarchívum)
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Március 15-ére emlékeztünk

Tevékenységüket értékelték a tejfalusi önkéntes tűzoltók

Újra klubbált rendezett 
a tejfalusi sportszervezet

Több rendezvény zajlott a városban már-
cius 15-én, az 1848/49-es forradalom és 
szabadságharc 175. évfordulóján.
A magyar óvodások részt vettek a Szent 
István téren szervezett megemlékezésen. 
Zacharov Erika óvónő beszélt a gyere-
keknek a forradalom eseményeiről, majd 
együtt énekelték a Nemzeti dalt Kovács 
Koppánnyal, és kokárdákat tűztek Petőfi 
Sándor portréjára.
A Pipagyújtó emlékműnél több mint két-
százan gyűltek össze leróni kegyeletüket 
a szabadságharc hőseinek emléke előtt. A 
rendezvényen a Somorjai Önkéntes Tűzoltó 
Testület és ifj., Zsákovics László dalénekes 
is közreműködött, majd Nagy Zoltán, test-
vérvárosunk, az erdélyi Gyergyószentmik-
lós volt polgármestere mondott ünnepi 
beszédet. „Valahányszor március idusán 
kokárdás fiatalokat, zászlólengető embere-
ket látok, mindig Petőfi hite költözik belém; és 
hiszem, hogy addig magyar a magyar, amíg 
Petőfi lelkülete élni tud benne, és néhány pil-
lanatra ’48-as honvéddé lényegül át” – fogal-

mazott. Orbán Viktor miniszterelnök üdvöz-
lőlevelét Kiss Balázs, a Pozsonyi Magyar 
Nagykövetség diplomatája olvasta fel, majd 
az önkormányzatok, a civil szervezetek és 
az oktatási intézmények képviselői elhe-
lyezték koszorúikat az emlékmű talapzatán. 
Az ünnepség végén közösen énekelték el a 
Himnuszt az ünnepség résztvevői.

Műsorral emlékeztek a szabadságharc 
évfordulóján a magyar tanítási nyelvű 
alapiskolák tanulói és a Madách Imre 
Gimnázium diákjai a városi művelődési 
központban. A 175 éve Pesten és Budán 
lejátszódott eseményeket elevenítették fel 
a kultúrház zsúfolásig megtelt színházter-
mében.       (l)

A járványügyi korlátozások miatt csak az 
idei év elején tudták megtartani hagyo-
mányos évértékelő és évzáró ülésüket a 
tejfalusi önkéntes tűzoltók. Számba vet-
ték az eltelt időszak tevékenységét, és a 
nehézségek ellenére is elismerésre méltó 
munkáról tudott beszámolni a vezetőség.
Az önkéntes tűzoltó testület több tagja 
számos megmérettetésen vett részt, és 
az országos versenyen is sikerrel szerepel-
tek. Több bevetésük is volt, amelyek során 
a járási igazgatóság által vezényelt vonu-
lóegységek munkáját segítették. Az értékelt 
időszakban tovább javították együttműkö-
désüket a Tejfalun tevékenykedő civil szer-
vezetekkel, és a tradicionális dőrejárás szer-
vezésén túl egyéb társadalmi események 
szervezői és társszervezői voltak a tűzoltók. 
Harminc év után visszavonul Kovács Béla, 

a szervezet elnöke, munkáját Bölcs Marián 
veszi át a jelentősen megfiatalodott veze-
tőség élén. A beszámolókat, a jubilánsok 
köszöntését és a rangemelések átadását 
követően a tagság és a baráti testületek kül-
döttei finom vacsora mellett beszélgettek. 
Tejfalut 1977. januárjában, az ún. országos 
település-összevonás keretében csatolták 
Somorjához, amivel megszűnt a település 
közigazgatási önállósága. A falu 45 éve 
Somorja része, de a közélet azóta is élénk, a 
társadalmi, a kulturális, a sportszervezetek 
tagsága aktív, a tűzoltó testületen kívül a 
helyi vöröskereszt és a Jednota Fogyasztási 
Szövetkezet is sikeresen működik. A Tejfalu 
Tanácsa tagjainak, a civil szervezeteknek és 
az egészséges lokálpatriotizmus erejének 
is köszönhető, hogy megmaradt az óvoda, 
működik az iskola és fejlődik a közösség. (s)

Sikeres évet zárt a tejfalusi sportszerve-
zet. A március elején megtartott évzáró 
közgyűlésükön értékelték a felnőtt labda-
rúgók csapatának szereplését, akik részt 
vettek a járásban szervezett bajnokságon.
A sport iránt elkötelezett szülők, nagy-
szülők, valamint a szervezet vezetősége 
is azon dolgozik, hogy a rátermett edzők 
vezetésével folytatódjon az utánpótlás 
nevelése. A kölyök- és diákcsapatok baj-
nokságokon szerepeltek, számos barát-
ságos mérkőzést szerveztek és játszot-
tak. A sportklub vezetői felújították a 
bálszervezés tradícióját is, hosszú kiha-
gyás után ismét megszervezték a klub-
bált, több mint 150 vendég mulatott és 
bálozott együtt. Eredményes és sike-
res időszakot tudhat maga mögött az 
újraindított sportklub – összegezték az 
eltelt időszak tevékenységét a közgyűlés 
résztvevői.        (s)

2023. március 24.
Kovács Tamás - Patonyi Enikő

Gratulálunk az ifjú házasoknak! 
Novomanželom blahoželáme!

HÁZASSÁGOT KÖTÖTTEK / 
UZAVRELI MANŽELSTVO

Közösen énekelték a Nemzeti dalt az ünnepség résztvevői                    (Képarchívum)

Mozgalmas évet tudhat maga mögött a TÖTT          (Szinghoffer Mátyás felvétele)
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Magyar filmek és 
ismert színészek 

Somorján
Március közepén öt magyarlak-
ta városban – Rimaszombatban, 
Somorján, Galántán, Párkányban 
és Komáromban – nézhettek meg 
magyar filmeket az érdeklődők. 
A második alkalommal megrende-
zett Magyar Filmek Fesztiválja Fel-
vidéken című rendezvény a Vertigo 
Média ügynökség és a komáromi 
Tatra Mozi együttműködésének 
köszönhetően valósult meg. Minden 
városban három filmet vetítettek, a 
Diszfória című alkotást minden hely-
színen bemutatták. Somorján ezen 
kívül az olimpiai bajnok úszónőről 
szóló Katinka című kisfilm volt még 
műsoron, de a legnagyobb érdeklő-
dés Magyar Attila filmje, a Szimpla 
manus című vígjáték iránt volt. A 
vígjáték vetítését követő közönség-
találkozó vendége volt a főszereplő, 
Hajdú Steve, valamint a rendező, 
Magyar Attila színművész. A két 
vendég beavatta a közönséget az 
egykori középiskolai csínytevéseik-
be, elárulták, miért tanácsolták el 
őket az iskolából, és közös főiskolai 
élményeikről is meséltek. A közön-
ség megtudhatta, hogyan küzdött 
meg Magyar Attila a koboldokkal 
a legénybúcsúján, és azt is, milyen 
megszállott golfozó Hajdú Steve.
A rendezvény szervezői úgy állították 
össze a kínálatot, hogy abban több 
műfaj is képviselve legyen, a belépés 
ingyenes volt minden vetítésre. A fesz-
tivál során bemutatott filmeket Szlová-
kiában nem forgalmazzák, azokat csak 
a márciusi rendezvény alkalmával lát-
hatták a mozirajongók. Igazán érdekes, 
egyedi alkotásokat láthatott, és izgal-
mas beszélgetéseken vehetett részt 
a közönség, ahol sok érdekes dolgot 
megtudhatott az alkotókról és a film-
készítés kulisszatitkairól.                  (s)

Madách, az űr és a lézer 

Budapesti diákok a Madách gimnáziumban

A Cosmos Discovery című, az űrkutatás 
történetét bemutató kiállítást tekintette 
meg a pozsonyi Incheba kiállítótermé-
ben a Madách Gimnázium szeptimó 
osztálya március 17-én.
Eredeti űrruhákat, történelmi jelentő-
ségű űrutazásokon használt műszere-
ket, Mars-köveket, Szojuz-rakétát és 
egy űrrepülőgép belsejének méretará-
nyos modelljét is megcsodálhatták. 
Ezután az „…írtam egy költeményt…“ 
című, Madách születésének kétszázadik 

évfordulója alkalmából megnyílt kiállí-
tást látták a Szlovák Nemzeti Múzeum-
ban. A tárlat Az ember tragédiája című 
drámai költeményt mutatja be röviden, 
interaktív módon, ami pontosan illesz-
kedett a szeptimósok magyar irodalom 
tananyagához. A nap utolsó programja 
a Pozsony legmodernebb Laser Aréná-
jában tett látogatás volt, ahol az osztály 
két csoportot alkotva összemérhet-
te ügyességét és gyorsaságát. A játék 
győztese a Szeptimó lett.                       (sz)

A Kispesti Deák Ferenc Gimnázium hat-
van diákját látta vendégül a március 15-i 
nemzeti ünnep alkalmából a Madách 
Imre Gimnázium. A látogatás a Rákó-
czi Szövetség diákutaztatási program-
jának keretében valósult meg.
A vendégek nem maradtak sokáig, nem 
volt sok idő az iskola életének bemutatá-
sára, de a fogadásukkal megbízott szepti-
mó osztály mindent megtett, hogy minél 
többet megmutasson nekik, és minél több 
információt megosszon velük a gimná-

ziumról és a szlovákiai magyar diákélet-
ről. Az iskolát, valamint a Csallóközt és 
a Dunát bemutató kisfilmeket láthatták, 
ezután a szeptimós, a szextós és a harma-
dikos diákokból tavaly alakult diákzenekar 
játszott néhány saját dalt és feldolgozást. 
„Hisszük és reméljük, hogy a magyar-
országi diákok jól érezték magukat 
Somorján, és sok új ismeret birtokában 
indultak tovább útjuk következő állomá-
sára, Pozsonyba.” -fogalmazott az isko-
la vezetése                               (BGS)

Rövid időre jöttek, de jól érezték magukat a vendégek                    (Képarchívum)

Az űrkutatás titkaiba is betekintést nyerhettek a gimnazisták                 (Képarchívum)
A vetítés után az alkotókkal beszélget-
hetett a közönség          (Képarchívum)
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Önkénteseket keres a Felvidéki Lelki Elsősegély Telefonszolgálat
Olyan személyek jelentkezését várja a 
Felvidéki Lelki Elsősegély Telefonszol-
gálat, akik szeretnének segítő, karita-
tív munkát végezni. A jelentkezéshez 
nem feltétel sem a humán szakterüle-
ten végzett munka, sem a pszichológi-
ai végzettség.
Az önkéntesek lehetőségeik szerint 
havonta 2-3 alkalommal tartanak tele-
fonos ügyeletet, várják a segítségre 
szorulók, a beszélgetésre vágyók hívá-

sát. Emellett minden hónapban konzul-
táción, továbbképzéseken, tréningeken 
vesznek részt.
A jelentkezőket tesztek és szemé-
lyes beszélgetés alapján szakemberek 
választják ki. A jelöltek intenzív képzést 
kapnak, amely önismereti tréningből, 
elméleti képzésből és kommunikációs, 
telefonos helyzetgyakorlatokból áll. A 
képzés után vizsgát tesznek, ezt követő-
en kezdhetik el a munkát.   (f)

Jelentkezési feltételek:
- minimum középfokú végzettség,
- 23-65 éves életkor,
- nyitottság,
- jó kommunikációs készség,
- lelki terhelhetőség.
Jelentkezni a felvidekitelefonszolgalat@
gmail.com e-mail címen lehet, jelentke-
zési határidő: 2023. április 23. 
A jelentkezéshez önéletrajzot és moti-
vációs levelet is kell csatolni.

Forrás: Szövetség a Közös Célokért

A pályaművekből kiállítást rendeztek a vmk-ban                      (Képarchívum)

Polák Damián és Bándy Annamária alkotásai                       (Képarchívum)

Kiértékelték a Petőfi-rajzpályázatot
Az én Petőfim címmel hirdetett rajzpályá-
zatot alap- és középiskolások számára a 
Somorjai Városi Művelődési Központ és 
az Aranymetszés Társulás. A pályázatot 
az idei Petőfi-emlékév alkalmából hir-
dette meg a vmk, annak apropóján, hogy 
kétszáz éve, 1823. január 1-jén született 
Petőfi Sándor. 
A pályázati kiírás szerint Petőfi élete vagy 
Petőfi-mű által ihletett, tetszőleges tech-
nikával készített, A3-as formátumú alko-
tással lehet nevezni. Remek pályaművek  
érkeztek be, a munkákból kiállítást rendez-
tek a kultúrházban, a rajzpályázat ered-
ményét a kiállításmegnyitón ismertették 
április 3-án.
A pályázat fődíját Polák Damián, a somorjai 
Corvin Mátyás Alapiskola tanulója nyerte 
el Az én Petőfim (Arany Lacinak, Anyám 
tyúkja, János vitéz) című alkotásával.
A vmk különdíját Bándy Annamária, a 
Madách Imre Gimnázium diákja kapta.
Az 1. kategória (6–10 éves korosztály) leg-
jobb alkotásai: Kovács Olivér: Távolból – 
illusztráció (Corvin Mátyás AI); Deák Noel 
Olivér: Tintásüveg – illusztráció (Corvin 
Mátyás AI); Németh Tamás: Anyám tyúkja 

– illusztráció (Szabó Gyula AI, Dunaszerda-
hely); Polák Emma: Az én Petőfim (Alistáli 
Református Egyházi AI); Ürögi Nóra: Anyám 
tyúkja – illusztráció (Kisudvarnoki AI).
A 2. kategória (11–16 évesek) legjobb alko-
tásai: Baščúr Kristián: Az én Petőfim (Szep-
si AI); Kiss Diana: János Vitéz: Boszorká-
nyok szálltak arra seprűnyélen – illusztráció  

(Corvin Mátyás AI); Bartal Ábel: János 
Vitéz – illusztráció (Corvin Mátyás AI); 
Sirányi Viktória Helena: János Vitéz – 
illusztráció (Corvin Mátyás AI); Lelkes 
Rebeka: Feltámadott a tenger (Madách 
Imre Gimnázium – Somorja).
A pályázat valamennyi résztvevőjének gra-
tulálunk.          (k)
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A környezetvédelemről hallhattak 
előadást a Mária utcai óvodások

Tanítónap 
a vmk-ban

Szomolai Kličková Valéria környezetvé-
dő aktivista látogatott el a Mária utcai 
Óvodába március 22-én, a víz világnap-
ján. A Csallóköz szépségeiről, természe-
ti kincseiről és a vízek világáról tartott 
előadást a gyerekeknek.
Makettek segítségével mutatta be a 
tőkés récét, a kontyos récét, a szürke-
gémet, a dankasirályt, a parti fecskét, a 
fekete gólyát és a hódot, érdekes dolgo-
kat mesélt az élőhelyükről, jellemzőikről. 
Beszélt a Madár-szigetről is, amely szá-
mos védett állatfajnak ad otthont, illetve 
az ott fészkelő madarak védelméről. A 
gyerekek megtudták, hogy a vadon élő 
állatok nem szorulnak etetésre, és azzal, 

hogy a szabadban etetjük őket, akár a 
pusztulásukat is okozhatjuk. Legjobban az 
élőhelyük megóvásával segíthetünk nekik. 
A kicsik megismerkedtek a természetjá-
rás legfontosabb szabályaival is, például 
azzal, hogy kiránduláskor nem szabad 
szemetelni, eldobni a műanyag palacko-
kat, és ajánlatos minél csendesebben 
mozogni a természetben.
A Mária utcai óvodában nagy hangsúlyt 
fektetnek az environmentális nevelésre, 
hogy a gyerekek felelősségteljesen állja-
nak hozzá a környezethez, a természethez.
A projekt az ESD Duna/Duna SKHU 
Interreg program támogatásával valósult 
meg.        (l)

A gyerekek körében nagy sikert aratott az előadás                    (Képarchívum)

A somorjai óvodákba május 9-től 12-ig 
lehet beíratni a gyerekeket. Városunk 
óvodáiban előnyben részesítik azokat a 
gyerekeket, akik már elérték a három-
éves kort, kivételes esetben a kétévese-
ket is felveszik.
A közoktatási törvény értelmében 
kötelezően óvodába kell íratni minden 
gyereket, aki a tankötelezettség előt-
ti évet megelőző év augusztus 31-éig 
betölti az ötödik életévét. Egyéni tan-
rend külön kérvény alapján engedé-
lyezhető.
Ha a szülő vagy a nevelési tanácsadó 
olyan gyerek óvodai felvételére tesz 
javaslatot, aki augusztus 31-ig nem 
tölti be az ötödik életévét, a kérvény 
mellé csatolni kell az illetékes nevelé-
si tanácsadó nyilatkozatát, valamint a 
gyermekorvosi javaslatot.
Az óvodai felvétel során előnyt élvez-
nek az ötéves kort betöltött gyerekek.
A törvény kimondja, hogy csak olyan 
gyereket lehet óvodába felvenni, akinek 
a szülei vagy törvényes képviselője iga-
zolni tudja, hogy megkapta a kötelező 
védőoltásokat. 

A felvételi kérvény beadható 
– elektronikus formában, az óvoda pos-
tafiókjába kézbesített beadvány formá-
jában 
– elektronikus aláírással hitelesített 
elektronikus dokumentum formájában 

Ha a gyerek sajátos nevelési és oktatás 
igényű, az illetékes pedagógiai-pszicho-
lógiai tanácsadó központ ajánlását is 
csatolni kell a kérvényhez. 
A gyerek akkor nyer felvételt, ha az óvo-
da igazgatója erről hivatalos végzést 
adott ki. Az igazgató június 30-ig dönt a 
gyerek felvételéről.

A kérvénynek tartalmaznia kell: 
– a személyes adatokat
– a tanítási nyelvet (szlovák vagy magyar)
– azt, hogy egész napos vagy félnapos 
óvodai tartózkodást igényel-e a szülő
– az arra vonatkozó adatott, hogy koráb-
ban járt-e óvodába a gyerek 
– az óvodalátogatás kezdetének dátu-
mát
– a kérvényezés időpontját és a törvé-
nyes képviselők aláírását

A somorjai óvodák listája
 Iskola utcai Óvoda, Somorja, 
Iskola utca 977 (magyar tanítási nyelv)
 Iskola utcai Óvoda, Somorja,
 Iskola utca 977 (szlovák tanítási nyelv)
 Mária utcai Óvoda, Somorja, 
Mária utca 682 (szlovák és magyar
tanítási nyelv)
 Szél utcai Óvoda, Somorja, 
Szél utca 496 (szlovák és magyar tanítási 
nyelv)
 Vadász utcai Óvoda, Somorja, Vadász 
utca 1129 (szlovák és magyar tanítási 
nyelv)
 Duna utcai Óvoda, Somorja, 
Duna utca 1061 
(szlovák és magyar tanítási nyelv)
 Tejfalusi Óvoda, Tejfalu, Első utca 108 
(magyar tanítási nyelv)
 Gazdasori Óvoda, Somorja, 
Gazdasor 41 (szlovák tanítási nyelv)
Közelebbi információt az egyes óvodák 
nyújtanak.

Az óvodák és az alapiskolák peda-
gógusait köszöntötte a tanítónap 
alkalmából a városvezetés már-
cius 28-án. Orosz Csaba polgár-
mester köszöntőjében úgy fogal-
mazott: ma már nem elegendő, ha 
csak tudást kapnak a gyerekeink.
„Fejleszteni kell bennük a céltu-
datosságot, az igazsághoz való 
ragaszkodást, de tökéletesíteni 
kell a kitartást és a szorgalmat is. 
A célok eléréséhez szükségesek 
az olyan erények, mint az önzet-
len emberség, a becsületesség, és 
nem utolsósorban az odafigyelés a 
másikra. A fáradságos munka ered-
ménye csakis az pedagógus önzet-
len hozzáállásának, helyzetfelisme-
résének, szakmai képességének és 
példamutatásának köszönhetően 
érhető el” – mondta a polgármester.
A városi művelődési központban 
megtartott rendezvényt a Grande-
es tánccsoport nyitotta meg, majd 
a dunaszerdahelyi Opera Trió adott 
koncertet. Az ünnepségen jelen volt 
Veres Gábor alpolgármester, a kép-
viselő-testület oktatási szakbizott-
ságának elnöke, és Vajas István, a 
tanügyi hivatal vezetője is.            (l)

Május 9-től lehet óvodába íratni a gyerekeket
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„Virágot viszünk egy néma sírra,
de ezzel őt már nem hozzuk vissza.

Tudjuk, hogy nem jössz, de olyan jó várni,
hazudni a szívnek, hogy ne tudjon fájni.

Míg köztünk voltál, mi nagyon szerettünk,
hiányzol nekünk, soha el nem felejtünk!”

Soha el nem múló fájdalommal emlékezünk áprilisi 15-én, 
halálának 7. évfordulóján a drága jó férjre, édesapára, 

nagypapára, testvérre és sógorra, 
LENGYEL BENJÁMINRA.

Emléked örökre szívében őrző szerető feleséged Marika, gyermekeid 
Ildikó, Andrea és Tibor családjaikkal és az egész rokonság.

Fájó szívvel emlékezünk április 14-én, halálának 
10. évfordulóján 

ID. KALINA SÁNDORRA.
Emlékét örökké őrző szerető családja és rokonai.

MEGEMLÉKEZÉSEK

HIRDESSEN
NÁLUNK!

noviny@samorin.sk
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Megütötték a parkolóban
Március 1-jén éjszaka a Kaszárnya 
utcában ellenőriztek egy bejelentést a 
városi rendőrök, a bejelentő azt mond-
ta, bántalmazták az áruház parkolójá-
ban. Az illető azt mondta, összeszólal-
kozott a parkolás miatt egy ismeretlen 
férfival, aki megütötte. A panaszosnak 
vérzett az arca. A támadó már nem volt 
a helyszínen. Egy szemtanú is megerő-
sítette, amit a sértett elmondott. A férfi 
nem kért orvosi segítséget. A rendőrök 
tájékoztatták, hogy feljelentést tehet 
a támadó ellen, és elkísérték az állami 
rendőrségre, ahol az illetékes rendőr 
átvette az ügyet.

Mezítláb kóborolt az utcán 
egy hároméves gyerek

Telefonon értesítette március 9-én 
délután a városi rendőrséget az állami 
rendőrség arról, hogy egy telefonos 
bejelentés szerint egyedül, mezítláb 
szaladgál az utcán egy 3 év körüli kisfiú 
az Iskola utcában. A bejelentő a hely-
színen várta a rendőröket, a kisfiú még 
nem tudott beszélni. A gyereket beül-
tették a rendőrautóba, és várták, hátha 

keresni fogja valaki. Nemsokára egy 
síró nő ment oda, kiderült, hogy a gye-
rek anyja. A rendőrök mondták neki, 
hogy ha a kisfiát keresi, a rendőrautó-
ban ül. A városi rendőrök jelentették az 
ügyet az állami rendőrségen.

Elütöttek két gyereket a zebrán
Egy járókelő jelentette az Iskola utcai 
gyalogátkelőt felügyelő járőröknek 
március 2-án, hogy látta, amint a 
Kolostor utcában egy sofőr elütött két 
gyereket a zebrán. Egy rendőr azonnal 
a helyszínre ment. Hívta a mentőket, 
és értesítette a közlekedésrendészetet, 
akik átvették az ügyet.

Meghúzta a vodkásüveget a sofőr
Március 13-án reggel egy járókelő beje-
lentette a rendőröknek, hogy szem-
tanúja volt, amint az Iskola utcai áru-
ház parkolójában egy ismeretlen férfi 
meghúzta a vodkásüveget, majd beült 
az autóba és elhajtott. Azt mondta, 
az autóban gyerekek ültek. A járőrök 
azonnal a helyszínre mentek, meg-
találták az autót, és a Szél utcában 
megállították. A sofőrt igazoltatták, és 

megkérdezték, fogyasztott-e alkoholt. 
A sofőr beismerte, hogy ivott. A váro-
si rendőrség értesítette a közlekedés-
rendészetet, akik alkoholszondás vizs-
gálatot végeztek, a szonda 0,45 mg/l 
értéket mutatott. Az ügyet az állami 
rendőrség vizsgálja.

Késsel fenyegette a családját
Telefonon kérte a rendőrök segítségét 
egy nő március 19-én éjszaka. Egy Fő 
utcai ház 6. emeleti lakásából hívta a 
rendőrséget azzal, hogy a fia egy kony-
hakéssel támadt rájuk. A helyszínen 
azt mondta a járőröknek, hogy a fia 
elrohant a házból, és nála van a kés. A 
rendőrök a keresésére indultak. Később 
újra telefonált a bejelentő, azt mondta, 
a fia közben hazament. Az anyja azt 
mondta, a férfi berúgta az ajtót, majd 
ismét elmenekült. A rendőrök átfésül-
ték a házat, és egy emelettel feljebb 
megtalálták a férfit, a kés a lépcsőn 
hevert. Az állami rendőrség őrizetbe 
vette és megbilincselte a gyanúsítottat. 
Mentőt hívtak, akik a dunaszerdahelyi 
kórházba szállították. A vizsgálat során 
kiderült, hogy az illetőt körözték.

A VÁROSI RENDŐRSÉG JEGYZŐKÖNYVÉBŐL

Csalókra figyelmeztet 
a városi rendőrség

Magukat építési vállalkozónak kiadó 
csalók bukkantak fel a városban – hívta 
fel a lakosok, főleg az idősebbek figyel-
mét a Somorjai Városi Rendőrség.
Ház körüli javítási munkákat kínálnak, de 
iparengedélyük nincs, a munkákat jelen-
tősen túlárazzák, és a szakértelmük is 
megkérdőjelezhető. A városi rendőrség 
arra figyelmeztet mindenkit, fontolják 
meg, kit bíznak meg a ház körüli munkák 
elvégzésével, és csak előre egyeztetett 
árajánlat alapján dolgoztassanak. A ren-
dőrség kéri, aki gyanús személyeket lát, 
hívja a városi rendőrséget a 031 562 32 
70-es, vagy az állami rendőrséget a 158-
as telefonszámon.       (l)

Az idős emberek a csalók kedvelt célpontjai  
             (Fotó: net)

Egyre több a kutya városunk területén is         (Fotó: net)

Ellenőrzik az ebtartásról 
szóló rendelet betartását

Sok lakossági panasz és bejelentés érke-
zik a városi rendőrségre a kutyatartók 
miatt, ezért a Somorjai Városi Rendőr-
ség munkatársai március közepén meg-
kezdték a vonatkozó rendelet betartásá-
nak ellenőrzését.
A helyi adókról és illetékekről szóló, az 
ebtartás körülményeit és az ebadót is 
szabályozó 12/2022 számú önkormány-
zati rendelet értelmében nyilvántartásba 
kell vetetni minden, több mint 90 napja a 

város területén tartott kutyát, és minden 
változást – például a szaporulatot vagy az 
elhullást – 30 napon belül jelenteni kell a 
városi hivatal adóosztályán. Ha a város 
területén tartott kutyát a tulajdonosa nem 
jelenti be, azzal kihágást követ el, amiért 
165 euróig terjedő bírság szabható ki. A 
városi rendőrség munkatársai azt ellenőr-
zik, hogy a kutya szerepel-e a tavalyi nyil-
vántartásban, amely Somorja hivatalos 
honlapján érhető el.                       (l)
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Székely Istvánt ünnepli a sportolóközösség
Betöltötte 90. életévét Székely István, 
mindenki Pista bácsija, a somorjai Mes-
ter, aki a kosárlabdát és a kajak-kenu 
sportot meghonosította a városunkban. 
Az utóbbi sportágban sok bajnokot is 
kinevelt. Túl sok ez az ünneplés, mondta 
szerényen, de lapunkkal kivételt tett, és 
felelevenítette az emlékeit.

Kemény idők
„Gömörben, Felsővályban láttam meg 
a nagyvilágot, református lelkész fia 
vagyok. Az első Csehszlovák Köztársa-
ságban születtem, majd 1938-től ez a 
terület is Magyarország része lett. Rima-
szombatban jártam gimnáziumba, majd a 
második világháborúban az elvonuló front 
után visszakerültünk Csehszlovákiához, 
és az iskola megszűnt. Akkor átszöktem 
Magyarországra, és Miskolcon folytat-
tam a tanulmányaimat. Kemény idők 
jöttek, nem egyszer éheztünk. Miután a 
magyaroknál nagyon kemény kommunis-
ta rezsim állt be, Révkomáromba kerül-
tem, ahol megnyílt a magyar gimnázium. 
Ott érettségiztem le, majd bekerültem 
a pozsonyi testnevelési főiskolára. Ezt 
annak köszönhettem, hogy tornász vol-
tam, kétszeres csehszlovák bajnok. Egy 
idő után azonban rájöttem, hogy sosem 
leszek a legjobb. Akkor találkoztam 
Juhász Tibor úszóval, akinek nem sikerült 
kiharcolnia a részvételt a főiskolai világ-
bajnokságon. Úgy döntöttünk, megyünk 
kajakozni.”

Kajakkal munkába
„Keményen edzettünk, napi 30–40 kilo-
métert is leeveztünk. Gyakran jártunk 
Pozsonyból Körtvélyesre. Lefelé úgy más-
fél óra alatt megtettük a távot, visszafelé 
négy óráig is eltartott. Akkor Körtvélyesen 
még csak Fiedler bácsi háza állt. Nagyon 
szépek voltak az ágvizek, a pihenő alatt 

gyakran sprintelgettünk egy kicsit. Akkor 
láttam meg, hogy a töltésén túl van egy 
település. Onnan úgy tűnt, egy nagyobb 
falu lehet. Nem tudtam, hogy Somor-
ja fekszik ott. Akkor hallottam először a 
város nevét, amikor közölték velem, hogy 
a főiskola elvégzése után Somorján fogok 
tanítani. Ez egy központi rendelet volt, 
mindenkit vidékre küldtek. Sokan biz-
tattak, hogy jó helyre kerülök, itt van víz, 
folytathatom az edzést. Hát elbicikliztem 
Somorjára. Elfogadtam, hogy 1956-tól 
Somorján fogok tanítani. Nem költöz-
tem ide, Pozsonyban maradtam, naponta 
kajakkal jártam tanítani. Egy év után úgy 
döntöttem, mégis Somorjára költözöm. A 
kajakjaimat Fiedler bácsinál tartottam, és 
Körtvélyesen edzettem. Később Juhász 
Tibor is Somorjára költözött.”

Maratoni csehszlovák bajnokok
„Tiborral nagyon sokat edzettünk. Egy év 
munka után utaztunk el a prágai váloga-
tóra. A legjobb eredményünk a 1956-ban 
megnyert Csehszlovákia maratoni baj-

nokság volt, amely során a száz kilomé-
teres távot Liptószentmiklós és Zsolna 
között tettük meg. A 1960-as római olim-
piai kijutásért küzdöttem, amikor elütött 
egy autó. Megsérült a térdkalácsom. Egy 
évet kihagytam, de egészségi okokból 
már nem tudtam visszatérni a verseny-
szerű edzésekhez.”

Kosárlabda a gimiben
„Somorján a labdasportok közül a focin 
kívül a kézilabda volt népszerű. Majd ami-
kor a jelenlegi szlovák alapiskolába került 
a gimnázium, a tornateremben két palánk 
volt. Elkezdtünk a srácokkal kosarazni, 
megalapítottuk a klubot. Nagyon ügyes 
volt a csapatunk, kerületi bajnokságot is 
nyertünk. Az iskolán kívül is játszottak, 
mint Družstevník, ebből lett később a 
Slavia. Remek társaság alakult Diósi Berti 
körül, aki a kollégám volt a gimiben. Közü-
lük kerültek ki a támogatók, a szervezők. 
Majd a hetvenes évek elején Bertinek 
köszönhetően megalakult a lánycsapat. 
Próbáltam megszerettetni a gyerekekkel 
a tornát is. Örültem, hogy találtunk sport-
szereket, én filmen mutattam be a gya-
korlatokat. Sikerült.”

A klub megalakulása
„A hatvanas években még nem kajaknak 
hívták a hajót, a gyerekek mandolinnak, 
vagy szondolinnak nevezték. Gondoltam, 
hogy meg lehetne tanítani a gyerekeket 
arra, mire használják ezt a sporteszközt. 
Akkor még mint válogatottnak három 
hajóm is volt. Elhoztam őket Somorjára, 
ezekben kezdtek edzeni a gyerekek. Az első 
verseny is jól sikerült, a srácok nem estek 
bele a vízbe… Egy idő után alábbhagyott 
a lelkesedés, tönkrementek a hajók, újak-
ra nem volt pénz. Nem tudtuk támogatót 

Székely István (jobbról) versenytársával, 
Juhász Tiborral Nagyon kell öszpontosítani az edzésen

90. születésnapját ünnepli a somorjai edzőlegenda                                      (Képarchívum)
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szerezni, hisz akkor Somorján még isme-
retlen volt ez a sportág. Majd lett indián- 
és túrakenunk. Sem szakosztályunk, sem 
csónakházunk nem volt, csak pár hajónk a 
vízen, a pajtában, de az igazi klubélet hiány-
zott. Ezen próbált segíteni Diósi Kornél 
kollégám, aki vízitáborozásokat szervezett, 
bevonta az ifjúságot. Majd elkezdtük gyár-
tani a laminált kajakokat az iskola műhe-
lyében. Télen elkészült három egyes és egy 
kettes hajó. Družstevník Somorja néven 
szerepeltünk, kisebb versenyekre jártunk. 
Majd a papírmunka, a rengeteg elintézendő 
dolog után Körtvélyesen felépült a csónak-
házunk, és megalakult a Slavia. Egy idő után 
sikerült pénzhez jutnunk, hajókat vásárol-
tunk, elkezdődött az igazi munka. Jöhetett a 
toborzás és a sportoktatás. Az első serdülő 
bajnokunk a hetvenes évek elején Masár 
Félix és Sloboda Gyula volt. Fokozatosan 
felfigyeltek a klubunk tevékenységére.”

A profi versenyzés
„1973-ban indult el az igazi, rendszeres 
munka, szerettünk volna eredményeket is 
elérni. Jöttek a kétfázisos edzések, az edző-
táborok. Jött a szenvedés, a fáradtság, de a 
nem akaródzik fogalma nem létezett. Gyak-
ran jártunk Magyarországra, sokat tanul-
tunk az ottani klubokban. Jöttek az ered-

mények. Már 1974-ben mi lettünk a legjobb 
szlovákiai klub, egy év múlva még sikere-
sebbek lettünk. Már Prágában is tudták, 
kik azok a somorjai kajakosok. Volt olyan is, 
hogy nyolc csehszlovák válogatottunk volt. 
Pedig nem nálunk voltak a legjobb feltéte-
lek. De az alázatos, kemény munka meg-
hozta a gyümölcsét. Nemzetközi versenye-
ket szerveztünk, melyeken a magyarok és a 
lengyelek vettek részt. Ez a verseny nőtte 
ki magát később az Olimpiai reménységek 
elnevezésű, többnapos viadallá, melyre az 
egész világból érkeznek kajakosok és kenu-
sok.”

Toborzás 
„A gimnáziumban dolgoztam, a gyerekek-
kel viszont fiatalabb korukban kell elkezdeni 
a munkát. Ezért az alapiskolákban tobo-
roztunk. Sok edzőnk a testnevelési főisko-
lán végzett, és tudtak a gyerekek nyelvén 
beszélni. Megvolt a csónakházunk, jókat 
edzettünk a Dunán. Nem volt ez veszélyte-
len, megtörtént, hogy az örvényből szedtük 
ki a gyerekeket. Majd jött a vízlépcsőépítés, 
és ezzel bekövetkezett a törés a klub életé-
ben. Az idősebbek elmentek, vagy abba-
hagyták. Megcsappant a gyerekek száma. 
Fokozatosan kialakítottunk egy új csónak-
házat, a klubnak megfelelő háttere lett. Saj-
nos a víz jelenleg nem a legjobb, de bízom 
benne, hogy megoldódik a probléma, és a 
somorjai kajakosoknak és kenusoknak meg-
felelő feltételeik lesznek a felkészülésre.”

Visszavonulás
„Éreztem, hogy az idő múlásával át kell 
adnom a terepet a fiatalabb generációnak. 
Nagyon jó érzés, hogy volt is kinek, a volt 
versenyzők visszatérnek a klubba edzőként, 
vezetőként. Nagyon jó munkát végeznek, óri-
ási lelkesedéssel dolgoznak, látni ezt az ered-
ményeken is. Nagyon örülök a sok sikernek. 
Ha tudok, eljárok a csölösztői csónakházba. 
Az az én világom. Örülök, hogy azért letettem 
valamit az asztalra. Ha még egyszer ugyanezt 
az utat kellene végigjárnom, van, amit más-
ként csinálnék. De a sportágakat meghonosí-
tanám. Ez jó érzés.”     Duducz Tibor

6:3
„1953-ban főiskolás voltam. Természete-
sen november 25-én nem hagyhattam 
ki az angol–magyar (3:6) focimeccset. 
Televízió akkor még nem volt, a rádió-
ban hallgattam Szepesi György közvetí-
tését. Felejthetetlen volt. Nem csak én 
ültem a rádió mellett. Nagyon sokan 
voltunk, szlovákok is. Sokan gratulál-
tak, veregették a vállamat. Mintha én 
szereztem volna a gólokat” – mondta 
nevetve Pista bácsi.

Sidó Bianka világbajnoki címe
„Óriási dolog, hogy világbajnok lett egy 
somorjai lány, Bianka, akit Honti Jenci, egy 
somorjai srác edz. Az első nő a szlovákiai 
kajaksport történetében. Nagyon örültem 
Jenci sikerének. Fiatal korában nagyon jól 
ment neki, lelkiismeretesen edzett. De 
egyszer csak törés állt be Jencinél. Nem 
ment neki, nagyon elkeseredett. Abba-
hagyta a versenyzést. De nem adta fel. 
Elvégezte a testnevelési főiskolát, és kine-
velt egy világbajnokot. Nagyon szorítok 
nekik, hogy Biankával még további sikere-
ket érjenek el” – mondta Pista bácsi. 
„Pista bácsi mindent figyel. Az elsők között 
ír nekem a versenyek után. Nagy büsz-
keség és jó érzés, hogy egy edzőlegenda 
érdeklődik irántunk. Természetesen a szü-
linapján felívtuk őt az olaszországi edzőtá-
borból” – mondta Honti Jenci. 

Zalka Csabi miatta is lett kajakos
Zalka Csaba, Somorja jelenlegi legjobb 
férfi kajakosa főleg Puha Szilvia és Vass 
Géza keze alatt nevelkedett, de nagy 
hatással volt rá a Pista bácsival eltöltött 
pár óra. „13-14 éves lehettem, amikor 
Géza bá nem tudott ott lenni az edzésen, 
Pista bácsi jött helyette. A tanmedencé-
ben voltunk. Hozott egy széket, leült, és 
másfél órán át figyelt. Majd elmondta, 
hogy mit kellene javítanom a techni-
kámon. Volt még pár ilyen alkalom, és 
mindig nagy hatással volt rám. Nagyon 
örülök, hogy egy ideig Pista bácsi keze 
alatt is edzhettem. Az az ember veze-
tett, aki megalapította a somorjai klubot, 
és óriási dolgot tett le az asztalra. Mindig 
nagyon jó beszélgetni vele, mindent tud, 
tudja, hol, hogyan versenyeztem” – árul-
ta el lapunknak Zalka Csaba. 

Pista bácsi somorjai tanítványaival a csehszlovák ifi válogatottban

Orosz Csaba polgármester is felköszöntötte 
egykori edzőjét

Az edzők: Székely István (balról) 
és Honti Jenő

Pista bácsi mindent figyel
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Kezdhetjük a palántanevelést
Megérkezett a tavasz, egyre több mun-
ka van a kertben. A márciusi időjárás 
elég változatos volt, hiszen 20°C fok 
és verőfényes napsütés, de orkán ere-
jű szélvihar, hózápor és mínusz 5 fokos 
reggeli fagy is volt a múlt hónapban. 
Március közepén beköszöntött a meleg, 
napos idő, és megindult a mandula és a 
kajszibarack virágzása. Sajnos a március 
utolsó hetében beáramló sarkvidéki leve-
gő hatására éjszakai fagyok alakultak ki, 
ami azt jelenti, hogy az idei kajszitermés-
nél komoly kiesésekkel kell számolni.

Paprika és paradicsom
Kezdjük a palántaneveléssel. Aki február 
és március folyamán elvetette a paprika- 
és paradicsommagokat, bizonyára már túl 
van a pikírozáson. Ebben az időszakban 
fontos a palánták tápanyagpótlása és a 
szoktatásuk a rosszabb körülményekhez 
(nappal megnyitni az ablakot, nappal-
ra kivinni az üvegházba, ill. a fóliasátor-
ba). Ne feledjük továbbá borús időben 
csökkenteni a hőfokot 22°C-ról kb. 17-re, 
nehogy a palánták megnyúljanak. A pap-
rika- és paradicsompalántákat már akár 
április végén kiültethetjük az üvegházba, 
illetve a fóliasátorba.

Borsó, retek, sárgarépa
Április elejétől fokozatosan vetjük a hideg-
tűrő zöldségféléket, a korai borsót, a hóna-
posretket, a sárgarépát, a petrezselymet, 
a hónap végén a tökféléket, az uborkát, a 
csemegekukoricát. E hónap elején ültetjük 
a vetőburgonyát. A vetés és ültetés előtt 
fellazítjuk a talajt. Ezt a munkát nagyban 
megkönnyítheti a rotavátor használata. 

Ezek a gépek nagyon elterjedtek, az elektro-
mos és a benzinmotoros változatot is sokan 
használják. Ajánlott a korai zöldségfélék 
fehérfátyolfóliás takarása, amely megvédi 
a növényeket az enyhébb éjjeli fagytól, és 
10–14 nappal is lerövidítheti az érési időt. 
Nem elhanyagolható szempont, hogy véd a 
madár- és rovarkártevők ellen is.

Lelkes Róbert, Agrosam

A paprika- és paradicsompalántákat már akár április végén kiültethetjük        (Képarchívum)

A fűápolás elengedhetetlen része a gyep-
szellőztetés

A szezon elején ráfér a pázsitunkra a tavaszi 
frissítés, a tél által megviselt gyep minden-
képp meghálálja a tavaszi karbantartást.
A fűápolás elengedhetetlen része a talajla-
zítás, illetve a gyepszellőztetés. A két folya-
mat közti különbség az, hogy a talajlazítást 
tavasszal és ősszel acélpengés késhen-
gerrel ellátott géppel végezzük. A tavaszi 
műveletet 10–15 fok feletti hőmérsékletnél 
április elejétől egészen május elejéig végez-
zük, amikor már nem fenyegetnek éjszakai 
fagyok. Az acélpengék könnyedén beha-
tolnak a gyepbe, és alaposan eltávolítják a 
gyepfilcet, valamint a mohát és a növényi 
maradékot. Szellősebbé téve a talajt, meg-
előzhetjük a gombabetegségek elterjedését 
is. A gyepszellőztetést év közben acéldrótos 
hengeres géppel végezzük a száraz fű eltá-
volítása céljából. Forgalomban vannak olyan 
gépek is, amelyeknél ez a henger cserélhető, 
vagyis késes és drótos verzióban is használ-
hatók. 
A pázsit talajlazításának menete:
 fűnyírás – alacsonyabb fokozaton
 talajlazítás – elektromos, akkumulátoros 
vagy benzines talajlazítóval hosszanti, majd 
keresztirányba. Talajlazítás elött pár nappal 
megöntözzük a pázsitot. A lazítás ajánlott 
mélysége ne haladja meg a 0,5 cm-t.  A széle-

ken és az öntözőfejek környékén szellőztető-
gereblye használata ajánlott.
 összegyűjtés – mivel a talajlazítók sok 
fűfoszlányt elhagynak, ajánlott fűnyíróval 
összeszedni ezeket.
 felülvetés – ahol kipusztult és ritka a fű, ott 
rávetéssel pótoljuk. Ajánlott speciális keveré-
kek (Vertulačný mix 4v1) használata, amelyek 
a fűmagon kívül tartalmaznak földkeveréket, 
műtrágyát és növénykondicionálót.
 tápanyagellátás – javasolt indító, azaz 
magas nitrogéntartalmú gyepműtrágya 
kiszórása. Ennek hatására a fű gyors növeke-
désnek indul. A műtrágya kiszórását rotációs 
szóróval ajánlott végezni, mert így egyenletes 
terítés érhető el.
 beöntözés – az utolsó feladat, hogy alapo-
san meglocsoljuk a pázsitot.     (lr)

A környékünkön elforduló kötött 
talajokon növekvő pázsitban gyakori 
a mohásodás. 
Ezt a jelenséget főleg árnyékos helye-
ken tapasztalhatjuk. Mivel a moha-
félék spórával szaporodó növények, 
mindig újra és újra megjelennek.
Az egyik leghatásosabb megoldás a 
vastartalmú műtrágya használata, 
ugyanis a moha nem kedveli a vasat, 
ezért a vas hatására kipusztul. A 
moha az árnyékos helyeket kedveli, az 
ilyen helyekre ezért ajánlott árnyéktű-
rő pázsitot telepíteni, amely felveheti 
a versenyt a mohásodással. Ha napos 
helyen van sok moha, akkor a gyepet 
tavasszal és ősszel is szellőztetni kell. 
A moha vízigényes, ezért óvakodjunk 
a pázsit túlöntözésétől.  Ha sok a gye-
pünkben a kétszikű gyom, azt a jól 
bevált Bofix márkanevű gyomirtóval 
irthatjuk.

Mit tegyünk, 
ha mohás a pázsit?

A gyönyörű, zöld pázsit titka
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KATEGÓRIÁK: 
I. VERS (alsó tagozat)
II. MESE, PRÓZA (alsó tagozat)
III. VERS (felső tagozat, gimnázium)  
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V.  PETŐFI KÖZTÜNK ÉL  (az összes korosztály)

TÉMA 
Az első 4 kategória szabadon választható. Az 5. kategória lehet vers, mese, egy 
történet, melyben Petőfi  Sándor, a bátor hazafi , a hős, a lázadó ifjú, a zseniális költő 
alakja tűnik fel. Szerinted milyen szerepet töltene be a mai korban? Akár egy népszerű 
infl uenszer is lehetne? Ha egy mai hírességhez kellene hasonlítanod Petőfi t, kit neveznél 
meg? Vajon ma Petőfi  verset írna vagy rappelne? Engedd szabadon a fantáziád és írd 
meg Te a legszebb, legizgalmasabb, legszínesebb, legötletesebb történetet.

ÉRTÉKELÉS
A beküldött alkotásokat szakmai zsűri értékeli, a nyertes művek az értékes ajándékok 
mellett illusztrációt kapnak és megjelennek a Somorja és Vidéke nyári számában. 

KÖZÖNSÉGSZAVAZÁS 
A beküldött írásokat névvel ellátva nyilvánosan közzétesszük  a Csemadok Somorjai 
Alapszervezete FACEBOOK oldalán. A legtöbb kedvelést elnyerő alkotás szerzője 
szintén nyereményben részesül.

FŐDÍJ:  Táblagép

Beküldési határidő: 2023. május 26.
E-mail: csemadokpalyazat@gmail.com
Terjedelem: A4-es oldal
Az írásokat a fenti címre várjuk (ideális a pdf formátum). 
Legyen feltüntetve a pályázó neve, az iskola és az osztály!
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Czucz István

SOMORJAI MOZGÁSKORLÁTOZOTTAK 769. SZÁMÚ ALAPSZERVEZETE

MEGHÍVÓ
évzáró taggyűlésre 

és a

Deresen - derűsen nyugdíjas bálba
Időpont: 2023. május 26., péntek

Helyszín: Madách Imre Gimnázium, Somorja, Napos u. 1117/2
Belépő: szervezeti tagoknak 15,- €/fő
nem szervezeti tagoknak: 18,- €/fő

Kezdés: évzáró 17.00 órától
bál 18.00 órától

A belépő magában foglalja a vacsorát és a zeneszolgáltatást.
A szervezők kérik, hogy a klubelnökök 2023. április 30-ig jelezzék vissza a résztvevők számát.

Töltsünk el együtt egy szép estét!

Kapcsolat: Fehér Ferenc, 0905-381 482




